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ena u vojni~koj uniformi oduvek je plenila pa`wu i po{tovawe na
na{im prostorima. Istorijski doga|aji i potowa kazivawa u kojima
se opisuju wihova dela daju nam za pravo da se pozovemo na tradici-
ju. Tutwali su mnogi ratovi zemqom Srbijom i ne be{e nijednog a da
u wemu nisu u~estvovale `ene i osvetlale obraz svom narodu. Ma ka-

ko to pateti~no zvu~alo, ~iwenice nas upu}uju na takav zakqu~ak. Narav-
no, danas je sve druga~ije, ratno zlo je iza nas, ali vaqa misliti na bu-
du}nost. 

Bilo je i ranije `ena oficira, ali nedostajali su sistem i {kolova-
we. Od ove godine okre}emo novu stranicu istorije. Naime, {kolovawe pr-
ve generacije devojaka na Vojnoj akademiji nije samo simboli~ni po~etak no-
ve ere ve} su{tinska promena uz uva`avawe svekolikih potreba da se pra-
vo `ena doka`e i na taj na~in. Baviti se tim ~asnim pozivom nije uobi~aje-
no u „opisu poslova” pripadnica lep{eg pola, ali vreme u kome ̀ ivimo, po-
gotovo ono koje je pred nama, iskazuje savremene potrebe.

Pozvani sagovornik na ovu zahvalnu temu je svakako gospo|a dr Jovanka
[aranovi}, nau~ni saradnik, na~elnik Odeqewa za studije odbrane Insti-
tuta za strategijska istra`ivawa. Povod za razgovor je aktuelna tema detaq-
no obrazlo`ena u wenoj studiji „[kolovawe devojaka na vojnoj akademiji”.

Œ Duga je tradicija prisustva ̀ ena u vojci na{eg naroda. Bilo ih je s pu-
{kom u ruci, u rovu, na polo`aju, me|u rawenicima... Opevane su u pe-
smama, junakiwe su mnogih romana i filmova. Neke su postale prave he-
roine i u{le u istoriju ratovawa. Odakle takva sr~anost na{ih ̀ ena ko-
je su po nekom istorijskom stereotipu ne`ne majke, odane supruge, one ko-
je ispra}aju mu`eve i sinove, ~ekaju ih, veruju, mole se i strahuju za wih?
– Istorijska sudbina nam je dodelila ulogu ratni~kog naroda. Na-

`alost, mnogi ratovi su vo|eni na na{im prostorima i naj~e{}e osta-

Korisno je da Vojska
Srbije u svojim redovima
ima `ene oficire sa
visokim vojnostru~nim
obrazovawem. Nema
opravdawa za postavqawe
formalnih ograni~ewa 
za {kolovawe `ena na
pojedinim smerovima
Vojne akademije. Wima
treba da bude omogu}en
pristup svim rodovima 
i slu`bama, {to
podrazumeva i mogu}nost
birawa svih programa
{kolovawa za oficirske
du`nosti, ka`e na{a
sagovornica.
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gde se nalazi lokalno `ensko stanovni{tvo. Anga`man `ena u ta-
kvim situacijama od izuzetnog je zna~aja.

Aktuelna socijalno-ekonomska situacija pogoduje {kolovawu
`ena za vojnu profesiju. Do ve}eg anga`ovawa ̀ ena u vojsci, iz is-
torije je poznato, dolazi uvek kada je verovatno}a anga`ovawa voj-
ske u oru`anim sukobima velikih razmera bila mala, a privla~-
nost vojnog poziva nedovoqna i u uslovima visoke nezaposlenosti.
Izgleda da su se u na{em slu~aju stekla sva tri uslova.

Isto tako u narodu utemeqena tradicija i dra` novine bili
su inspiracija za devojke da se prvi put u na{oj istoriji upi{u u

Vojnu akademiju.

Œ Posle decenija „udobnog `i-
vota” u biv{oj Jugoslaviji do-
{lo je do bolnog raspada zemqe
i rata kao prate}e pojave. Na-
ravno, `ene su bile vi{estruke
`rtve u toj tragediji. I opet su,
uprkos svim isku{ewima, bile
ravnopravne u borbi i strada-
wu. Gotovo da je nezabele`eno
da je me|u wima bilo dezertera,
onih koje su izbegavale ratnu
ili radnu obavezu. Tim fenome-
nom su se bavili i strani vojni
analiti~ari. Kako to tuma~ite?

– Zaista mi je nepoznato da
su `ene bile dezerteri ili {i-
rile defetizam. O radnoj oba-
vezi da i ne govorimo. Naprotiv,
veliki broj wih je stao u odbranu
otaxbine iako ih zakon na to ni-
je obavezivao. Mislim na samo-
hrane majke, one sa malom decom
ili `ene ~iji su supru`nici oti-
{li na ratni raspored. Bele`i-
mo veliki broj takvih primera i
u posledwem ratu. Tradicija,
~ast, odanost, sve to je iskonski
prisutno u bi}u na{ih `ena.

Œ Najzad imamo Vojsku Srbije sa svojim znamewima, moder-
nizovanu, svrsishodno organizovanu, kompatibilnu sa savre-
menim armijama u svetu. Mesta u wenom stroju ima i za `ene.
Preko sistema visoko{kolskog obrazovawa dobija}emo mla-
de snage. Koliko je zna~ajan taj korak?
– Ta ideja nije od ju~e. Me|utim, stalno se govorilo da treba

sa~ekati, dobro proceniti, uzeti sve u obzir. Jo{ 2003. godine u
Institutu za strategijsko istra`ivawe pokrenut je projekat „Obim
i modaliteti anga`ovawa `ena u savremenim armijama”. Odluku
smo dobro odvagali i doneli je. Sada je trenutak, ne radi neke
preke potrebe, jer imamo suficit oficirskog kadra, ve} budu}no-
sti radi. Shvatili smo da je to neminovnost i za{to bismo ~ekali
da nam neko name}e re{ewa ili skre}e pa`wu. 

Unutar projekta radili smo istra`ivawe na velikom uzorku
oficira intervidovske i rodovske pripadnosti i `ena oficira,
podoficira, vojnika po ugovoru i trupnih psihologa. Pitali smo ih
{ta misle na kojim bi to du`nostima dame u uniformi mogle da da-
ju isti ili pribli`no isti efekat kao i mu{karci. Ciq nam je bio
iznala`ewe optimalnog modela raspodele poslova izme|u mu-
{karaca i `ena unutar sistema odbrane {to podrazumeva maksi-

ODEQEWA ZA STUDIJE  ODBRANE  INSTITUTA ZA STRATEGIJSKA ISTRA@IVAWA

vqali pusto{ i velike `rtve. U wima su ravnopravno u~estvova-
le `ene. Uvek kada su dr`ava i narod bili u opasnosti one su
davale doprinos oslobodila~koj borbi. Za pravu heroinu sma-
tram narednika srpske vojske Milunku Savi} koja se prijavila
na mobilizaciju pod imenom Milun jer je znala da je ne bi pri-
mili u borbene redove, {to je ona `arko `elela. Zato je krila
svoj pol koji je otkriven tek nakon rawavawa na Bregalnici
1913. Dodequju}i joj Legiju ~asti, ~uveni francuski general
Fran{ de Pere nije krio uzbu|ewe rekav{i da je hrabra Srp-
kiwa svetli primer vojni~kog ponosa i odanosti otaxbini.

Brojni su primeri `ena
velikih boraca i u antifa{i-
sti~kom ratu, a neke od wih su
nosioci ordena narodnog he-
roja. Da ne govorimo o ulozi
`ene kao moralne podr{ke mu-
{karcima. Kako je rekla Vir-
xinija Vulf, `ene sve ove
vekove predstavqaju uveli~a-
vaju}a ogledala koja poseduju
magi~nu i privla~nu mo} odra-
`avawa mu{karca u dvostrukoj
veli~ini. Uvek su bile uz wih
kada ih je trebalo podr`ati,
ute{iti, ohrabriti. Naravno,
tu je i ono {to bi sada{wim
re~nikom nazvali logisti~ka
podr{ka: priprema hrane, ode-
}e, obu}e, municije... Kada bi
oru`je utihnulo, one bi se od
mu{kar~evog saborca i kamp
foloversa odnosno pratioca
mu{karca vra}ale poslovima
koji „`enskoj }udi“ boqe pris-
taju vode}i ra~una da obezbede
zdravo potomstvo i da ga uz
pru`awe maj~inske brige va-
spitaju da bude spremno da se
`rtvuje za neke budu}e vojni~ke
ideale. 

Œ Dvadeseti vek je protekao u punoj emancipaciji ̀ ena. Stro-
ga podela poslova po polovima lagano je nestajala. Sve vi{e
pripadnica lep{eg pola obla~ilo je uniforme. Nalazile su
se i na komandnim du`nostima. Iako nije postojala vojna {ko-
la za wih, sticale su znawe na civilnim fakultetima, a usa-
vr{avale se u jedinicama i ustanovama. [ta je imalo pre-
sudnu ulogu? Qubav prema vojnom pozivu, li~na ambicija, do-
kazivawe u te{kom pozivu..?
– Negde br`e, na drugim mestima sporije, rezultat je bio isti.

Tradicionalna podela poslova je lagano nestajala. Politika jed-
nakih mogu}nosti zakonom je regulisala i na{a zemqa. Oslu{kuje-
mo {ta se de{ava u svetu i to primewujemo kod nas. Ako smo se
opredelili za evroatlantske bezbednosne integracije, moramo da
sledimo principe koje one promovi{u. Jedan od wih je svakako
ravnopravnost polova i kada je re~ o vojnom pozivu. Br`oj inte-
graciji `ena u vojnoj sredinu svakako }e doprineti i perspektivna
misija vojske koja podrazumeva u~e{}e u izgradwi i o~uvawu mira
{irom sveta, humanitarnim operacijama, me|unarodnoj vojnoj sa-
radwi. Poznato je, na primer, obi~ajno pravo u pojedinim regio-
nima koje zabrawuje prisustvo mu{karaca na odre|enim mestima

Uz pru`awa moralne podr{ke ratnicima, nezamenqiva
uloga `ene od interesa za vojsku bila je da obezbedi zdravo
potomstvo i da ga uz maj~insku brigu vaspitava da bude sprem-
no da se `rtvuje za vojni~ke ideale. Kao nosilac biolo{ke re-
produkcije – bi}e koje ra|a bi}e, `ena – majka je u~iteqica
`ivota, ovaplo}ewe nesebi~nosti i uzvi{ene qubavi, a to je
uloga koja po~iva na najsna`nijem `enskom instinktu – mate-
rinskom, gde je `eni usa|ena svest da joj je poverena „briga o
qudskim za~ecima”.        

Devojkama koje su
po~ele studije, pre svega,
`elim da istraju, da ne
posustanu pred prvom
preprekom, da budu svoje,
pune pozitivne energije.
Da obavezno sa~uvaju
{arm, `enstvenost. Re-
koh, ne treba da se takmi-
~e sa mu{karcima ve} da
rade zajedno s wima uza-
jamno se oboga}uju}i svojim razlikama. Za ~etiri godine, neke od
wih }e postati komandiri vodova i odeqewa, pomaga}e budu}im
koleginicama, prenosi}e im svoja znawa i iskustvo. Na{ narod
po tradiciji voli vojsku. Neka sa ponosom nose uniformu, neka
ih gra|ani vide, a sasvim sigurno }e ih gledati sa simpatijama.     

FICIRSKOM ^INU



Piramida sticawa ~inova, {to je poenta oficirskog poziva, jeste
su`ena. Po programima Natoa, samo mali broj wih }e dosegnuti
najvi{e ~inove. Posle deset ili 15 godina provedenih u vojnoj slu-
`bi mo`da }e biti primorane da potra`e posao u civilnim struk-
turama. Ta situacija }e se popraviti. Kao {to je poznato, reforma
vojnog {kolstva podrazumeva da studenti Vojne akademije zavr-
{etkom {kolovawa dobiju diplomu i nekog od fakulteta ~iji se nas-
tavni program podudara sa nastavnim programom odgovaraju}eg
smera na Vojnoj akademiji. Postoje dobri uslovi da se na|u re{e-
wa. Na taj na~in `ene oficiri bi imale siguran posao i bezbri-
`niju budu}nost.

Œ Da li }e postoje}i model {kolovawa biti jedini?
– Prati}e se potrebe Vojske. Postoji vi{e na~ina dobijawa

oficirskog kadra Vojske Srbije. Recimo, vojnostru~no osposobqa-
vawe u {koli rezervnih oficira lica koja su zavr{ila visoku
{kolu u gra|anstvu, periodi~na vojnostru~na obuka u kampovima
studenata pojedinih fakulteta. To bi za vojsku bilo jevtinije, a do-
bio bi se tako|e po`eqan kadar iz odre|enih oblasti, pre svih
tehni~kih zanimawa.

Ipak {kolovawe na Vojnoj akademiji daje kompletnu ̀ enu ofi-
cira koja }e znati {ta zna~i `iveti u internatu, i}i na smotru,
nositi oru`je, spoznati red, rad i disciplinu. Sutra }e boqe raz-
umeti vojnika.

Tim povodom moram da istaknem kako smo prihvatili sugesti-
ju kolega sa Policijske akademije koji {koluju devojke za policijske
poslove jo{ od 2002. godine. Oni su, pou~eni iskustvom, potpuno

iskqu~ili mogu}nost da devojke `ive u
studentskim domovima ili kod roditeqa
a poha|aju program iz „civilnog `ivo-
ta”. Slo`ili smo se s tom ocenom i pra-
ksa je da devojke provode sve vreme na
Vojnoj akademiji. Naravno, imaju uslova
za odmor, kulturne aktivnosti, sport i
rekreaciju.
Œ Imaju}i u vidu sve posebnosti `en-
skog bi}a, koliko }e biti ravnopravne u
odnosu na svoje kolege tokom studija i su-
tra, kada recimo kao mlade potporu~ni-
ce, komandiri stanu pred stroj mladi}a
mla|ih i starijih od wih?

malno kori{}ewe individualnih sposobnosti svih kategorija kako
bi zbir u~inaka wihovog anga`ovawa bio maksimalan. Uporedili
smo podatke i videli kako oba pola realno prosu|uju. @ene su
pokazale razboritu obazrivost odnosno odmerenost. Nijedna ne
te`i da bude, na primer, podvodni diverzant ili komandir tenka.
Do{li smo do zakqu~ka da se ono {to bi volele i gde vide sebe,
wihove preferencije, podudara sa onim {to one stvarno mogu
sude}i po mi{qewu mu{karaca. Iskristalisala su se podru~ja
vojne delatnosti koja pru`aju najve}e mogu}nosti za dodatno an-
ga`ovawe: tehni~ko intendantsko odr`avawe i snabdevawe, op-
slu`ivawe sofisticiranih tehni~kih sredstava, kontrola sao-
bra}aja, poslovi obezbe|ewa objekata i sredstava.

Ho}emo da ih {kolujemo svrsishodno i zato smo ove godine
primili 30 devojaka na Vojnu akademiju. Dobro smo krenuli, treba
da se radi, dogra|uje, ispravqa... Vreme }e nam re}i.

Œ U svom nau~noistra`iva~kom radu bavili ste se, uop{teno
re~eno, `enama u vojsci, s posebnim akcentom na wihovo {ko-
lovawe. Vi ste dugogodi{wi pripadnik Vojske, dobro poznajete
wenu su{tinu, pravila `ivota uop{te. Da li Va{i nau~ni ra-
dovi, studije, prikazi i tekstovi sadr`e notu li~nog do`ivqaja?
– Posle zavr{etka studija na tada{wem Fakultetu narodne

odbrane, (danas Fakultet bezbednosti) konkurisala sam za prijem
na Institut za strategijska istra`ivawa. Predsednik komisije bio
je jedan divan ~ovek, pukovnik Mi{a Prelevi}, koji je, na`alost,
prerano oti{ao. Umeo je da prepozna moju energiju, entuzijazam, ̀ e-
qu da puno radim. Uvek }u ga se se}ati i neizmerno sam mu zahvalna.
Primqena sam u sjajan kolektiv. Oko mene poznata imena, qudi vi-
sokih ~inova i akademskih zvawa. Naravno, mnogo sam nau~ila od
svojih kolega, a brzo sam shvatila koliko treba biti uporan, profe-
sionalno radoznao i da se mora razumeti do tan~ina posao kojim se
bavi{. Ne mo`e se raditi bez emocija i maksimalne posve}enosti.
Vojsku sam oduvek volela (rezervni sam oficir) i nastojala da u we-
nom slo`enom tkivu prona|em sebe. Zato svi moji radovi, uz nau~no
istra`ivawe, podrazumevaju i notu li~nog do`ivqaja. 

Œ Korisno je da Vojska Srbije u svojim redovima ima `ene
oficire sa visokim vojnostru~nim obrazovawem. Nema
opravdawa za postavqawe formalnih ograni~ewa za {kolo-
vawe `ena na pojedinim smerovima Vojne akademije. Wima
treba da bude omogu}en pristup svim rodovima i slu`bama,
{to podrazumeva i mogu}nost birawa svih programa {kolo-
vawa za oficirske du`nosti. To je Va{ stav koga ste izneli u
nedavno objavqenoj studiji. Na ~emu po~iva Va{ zakqu~ak?
– Ako su danas dame uspe{ni menaxeri, rukovodioci velikih

firmi, nau~nici i ministri, za{to ne bi bile i dobri oficiri?
Mogu}nost izbora budu}eg zanimawa sadr`ana je i u ustavnoj odred-
bi, prethodno spomenutoj, koja govori o politici jednakih mogu}nos-
ti. Naravno da }e taj poziv uvek biti prvenstveno orijentisan pre-
ma mu{karcima. Mi{qewa sam da ne treba da postoje formalna
ograni~ewa za wihovo {kolovawe a da wihov broj treba da zavisi
od objektivne potrebe za oficirima
datog profila, od toga u kojoj meri su
izvr{ene pripreme za izbor odgovara-
ju}ih kandidata i od objektivne mogu}nos-
ti usavr{avawa i napredovawa `ena u
pojedinim rodovima i slu`bama. Nije na
odmet voditi ra~una o postupnosti u {ko-
lovawu devojaka posebno u ovoj prvoj
fazi {kolovawa, {to govore iskustva
drugih, posebno za one du`nosti gde po-
stoji dilema ho}e li ih vaqano obavqa-
ti. Tu pre svega mislim na borbene
rodove. Ako nekim slu~ajem ne uspeju, on-
da da budu konkurentne na tr`i{tu rada.
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Na{e `ene su mudre i ne sumwam da }e
na}i re{ewa kako da svoj privatni ̀ ivot pri-
lagode profesiji i obrnuto. Naravno, dr`a-
va treba nizom zakonskih mera da im olak{a
polo`aj. U svetu se radi puno studija u kojima
se ispituju supru`nici, wihovi odnosi i uti-
caj vojnog poziva `ene na stabilnost porodi-
ce. Na primer, Nato ima komitet koji se bavi
anga`ovawem `ena u armijama. Taj komitet
ima tri potkomiteta: za obuku i razvoj, regru-
taciju i zapo{qavawe i kvalitet `ivota (po-
rodice, standard, zdravstvena za{tita...)    

INTERVJU



– Kada je 1978. godine primqena prva generacija devojaka na
poznatoj ameri~koj vojnoj akademiji Vest Point, mnogi su bili skep-
ti~ni. Bilo je ~ak i podsmevawa wihovim piskutavim komandama,
`enstvenim strojnim korakom, mekim pokretima... S vremenom je
sve do{lo na svoje mesto. Svi su se navikli na wihovu pojavu, a po-
stale su po{tovane zbog svog uspeha i zato {to su svojevrsni ukras
akademije. Poma`u jedni drugima, bodre se me|usobno. Najzad, lep-
{e je `iveti u qupkom okru`ewu.

Ina~e, ̀ ene budu}i oficiri ne treba da se takmi~e sa mu{kar-
cima ve} da daju svoj maksimum u okviru svojih psihofizi~kih mogu}-
nosti. Devojke nemaju fizi~ku snagu mladi}a. Svega 30-60 odsto `e-
na poseduje snagu i izdr`qivost prose~nog mu{karca, a samo jedan
procenat ne`nijeg pola mo`e, u fizi~kom smislu, ono {to polazi za
rukom predstavnicima ja~eg pola. One u proseku moraju da opterete
sebe 25-35 odsto vi{e nego mu{karci da bi postigle isti u~inak.
Ve}e naprezawe ima za posledicu ve}i rizik od povre|ivawa. Ovi
pokazateqi inferiornosti `ena u pogledu fizi~ke snage i
izdr`qivosti potvrdili su neminovnost izvesnih ograni~ewa a sve
u ciqu radne efikasnosti i smawenog rizika od povre|ivawa.

Œ Prema Va{im saznawima, mo`e li se govoriti o po`eq-
nom profilu li~nosti devojaka za poziv oficira?
– Nema tu posebnog profila li~nosti koji bi va`io samo za

devojke. Ako si sposoban da pro|e{ zahtevne testove selekcije ti
si po`eqan. Uz to, ako zna{ da funkcioni{e{ u grupi, ima{ visok

nivo motivacije i spreman si na ulagawa to je jedini kqu~ uspeha.
Na taj na~in se stvara kohezija vojnog kolektiva, ja~a poverewe.
Devojke imaju veoma izra`en smisao za to. Zatim, one su preci-
znije, strpqivije, pedantnije, vi{e sklone postupawu „boqe razgo-
varati nego ratovati“. Te osobine mogu sutra biti od neprocenqi-
ve vrednosti, tokom mirovnih pregovora, na primer.

Œ Sude}i prema odzivu za studije na Vojnoj akademiji, devojke
su spremno do~ekale takav izazov. Pratili smo leto{wu
ozbiqnu i veoma zahtevnu selekciju za devojke budu}e pilote.
Pokazale su veliku motivaciju, psihofizi~ku spremnost i teo-
rijsko znawe. Prva generacija je veliko ohrabrewe za slede-
}e klase. Sla`ete li se sa takvom ocenom?
– Prva generacija je veliko ohrabrewe za sve nas. Posebno

za slede}e klase. Wima je najte`e jer probijaju led, ali imaju za-
dovoqstvo {to }e u}i u istoriju Vojske Srbije kao prve `ene ofi-
ciri {kolovane na Vojnoj akademiji. One su i promoteri jedne no-
ve evropske Srbije ali na onim dobrim starim srpskim tradicija-
ma. Ove godine primqeno je wih trideset, na smerovima avijacija,
pe{adija, tehni~ka slu`ba KoV, veza i ABHO.

Bitno je da istraju, jer }e te devojke, sem ostalog, motivisati
naredne generacije. Ve} idu}e jeseni do~eka}e svoje koleginice i
bi}e im svojevrsni mentori. One }e im najboqe objasniti {ta je
to te{ko i zahtevno, a {ta lepo i izazovno u vojnom pozivu. 

Celim bi}em podr`avam zamisao, od po~etne ideje do ostva-
rewa nekada{weg sna. Sa velikim emocijama pratim wihov put jer
sam u svemu tome bila li~no anga`ovana.

Œ Poziv stare{ine je veoma ~astan, ali te`ak i odgovoran.
^esto ostavqa malo vremena za privatni `ivot. Mladim qu-
dima je neophodan dru{tveni `ivot, zabava, relaksacija. De-
vojke oficiri }e jednom postati supruge, majke. Briga o poro-
dici je u iskonskom utemeqewu bi}a `ene. Da li se razmi-
{qalo koliko ta podeqena uloga mo`e uticati na wihovo od-
sustvovawe s posla, napredovawe u slu`bi, usavr{avawe..?
– Oficirski poziv jeste ~astan, lep i te`ak istovremeno. Tu su

mogu}e prekomande, preme{tawa, rad na terenu, u~e{}e u misijama,
{kolovawe u inostranstvu, pomo} u elementarnim nepogodama... 

Me|utim, na{e `ene su mudre i ne sumwam da }e na}i re{ewa
kako da svoj privatni `ivot prilagode profesiji i obrnuto. Narav-
no, dr`ava treba nizom zakonskih mera da im olak{a polo`aj. U sve-
tu se radi puno studija u kojima se ispituju supru`nici, wihovi odno-
si i uticaj vojnog poziva `ene na stabilnost porodice. Na primer,
Nato ima komitet koji se bavi anga`ovawem `ena u armijama. Taj ko-
mitet ima tri potkomiteta: za obuku i razvoj, regrutaciju i zapo{qa-
vawe i kvalitet `ivota (porodice, standard, zdravstvena za{tita...)

Œ Koliko Vas li~no ispuwava poziv kojim se bavite?
– Veoma i u svakom pogledu. Vojska mi je omogu}ila napredo-

vawe i usavr{avawe. Magistrirala sam i doktorirala, napisala
~etiri kwige. Radim posao koji volim i vidim rezultate tog rada.
Me|utim, nisam dozvolila da zarad nekih preteranih ambicija tr-
pi moja porodica na koju sam ponosna. Suprug je uspe{an carinski
inspektor, }erka vukovac u gimnaziji, sin odlika{ u petom osnov-
ne. @ivimo slo`no i harmoni~no, na|emo vremena za sve.

Œ [ta mo`ete poru~iti devojkama koje razmi{qaju o ofi-
cirskom pozivu?
– Pre svega `elim devojkama koje su po~ele studije da istraju,

da ne posustanu pred prvom preprekom, da budu svoje, pune pozi-
tivne energije. Da obavezno sa~uvaju {arm, `enstvenost. Rekoh, ne
treba da se takmi~e sa mu{karcima ve} da rade zajedno s wima
uzajamno se oboga}uju}i svojim razlikama. Za ~etiri godine, neke
od wih }e postati komandiri vodova i odeqewa, pomaga}e budu}im
koleginicama, prenosi}e im svoja znawa i iskustvo. Na{ narod po
tradiciji voli vojsku. Neka sa ponosom nose uniformu, neka ih
gra|ani vide, a sasvim sigurno }e ih gledati sa simpatijama. Nema
boqe preporuke za devojke koje razmi{qaju o pozivu oficira. Za-
to, samo hrabro i napred! 

Branko KOPUNOVI]
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Prva generacija de-
vojaka je veliko ohrabre-
we za sve nas. Posebno
za slede}e klase. Wima
je najte`e jer probijaju
led, ali imaju zadovoq-
stvo {to }e u}i u istori-
ju Vojske Srbije kao prve
`ene oficiri {kolo-
vane na Vojnoj akademiji.
One su i promoteri jed-

ne nove evropske Srbije ali na onim dobrim starim srpskim
tradicijama. Ove godine primqeno je wih trideset, na smero-
vima avijacija, pe{adija, tehni~ka slu`ba KoV, veza i ABHO.


